

二氟二碘甲烷与乙烯基乙醚的反应及其产物的化学转化

郭勇,陈庆云

中国科学院上海有机化学研究所.上海(200032)

收稿日期 修回日期 网络版发布日期 接受日期

摘要 二氟二碘甲烷(CF<sub>2</sub>I<sub>2</sub>)与乙烯基乙醚和Na<sub>2</sub>S<sub>2</sub>O<sub>4</sub>在DMSO和乙醇的混合溶剂中反应得3,3-二氟-3-碘丙醛的乙缩醛[ICF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(OEt)<sub>2</sub>](3).3在锌粉的作用下发生偶联反应生成二缩醛[(EtO)2CHCH<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(OEt)<sub>2</sub>](5)。缩醛3或5与烯醇硅醚在SnCl<sub>4</sub>作用下发生交叉偶联反应。3

在锌粉或保险粉的引下与烯醇硅醚发生加成反应。3和5分别转化成硫缩醛ICF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(SR)<sub>2</sub>(13),(RS)

2CHCH<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(SR)<sub>2</sub>(14)或O,S-缩醛。13消HI得1,1-二氟乙烯衍生物。

关键词 [二氟二碘甲烷](#) [乙烯基乙醚](#) [缩醛](#) [二氟烯烃](#) [硫缩醛](#) [硫代硫酸钠](#) [二甲基亚砷](#)

分类号 [0621](#)

## The reaction and its product conversion of difluorodiiodomethane with ethyl vinyl ether

Guo Yong, Chen Qingyun

Shanghai Inst Organ Chem., CAS, Shanghai(200032)

**Abstract** Difluorodiiodomethane (CF<sub>2</sub>I<sub>2</sub>, 1) can react with vinyl ethyl ether by Na<sub>2</sub>S<sub>2</sub>O<sub>4</sub> in a solvent [V(EtOH): V(DMSO)=10:1] at room temperature for 8 hours to give diethyl 3,3-difluoro-3-iodopropylacetal [ICF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(OEt)<sub>2</sub>](3). in 60% yield. The coupling of 3 with zinc in DMF affords [(EtO)2CHCH<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(OEt)<sub>2</sub>](5) in 60% yield. The SnCl<sub>4</sub>-promoted cross-coupling reaction of the acetals 3 and 5 with trimethylsilyl enol ethers produce ketones ICF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(OEt)CH<sub>2</sub>COR (8) and RCOCH<sub>2</sub>CH(OEt)CH<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(OEt)CH<sub>2</sub>COR(9) respectively. 3 can add to trimethylsilyl enol ethers initiated by Zn or sodium dithionite to yield (EtO)2CHCH<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(OTMS)C<sub>6</sub>H<sub>5</sub>(10c) or (EtO)CHCH<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>COC(CH<sub>3</sub>)<sub>3</sub>(11a). The acetals 3 and 5 can be converted by BF<sub>3</sub>·Et<sub>2</sub>O into the corresponding dithioacetals ICF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(SR)<sub>2</sub>(13), (RS)2CHCH<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(SR)<sub>2</sub>(14) or O,S- acetal EtOCH(SR)CH<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CF<sub>2</sub>CH<sub>2</sub>CH(SR)(OEt)(15) depending upon the concentration of RSH used. The elimination of HI from 13 by Et<sub>3</sub>N results in the formation of 1,1-difluoroethylene derivatives.

**Key words** [ACETAL](#) [MERCAPTAL](#) [SODIUM THIOSULFATE](#) [DIMETHYLSULFOXIDE](#)

DOI:

通讯作者

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(0KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“二氟二碘甲烷”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

- [郭勇](#)
- [陈庆云](#)